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GEORGE CONSTANTIN: 
"Aş fi putut face mai mult, dar ... " 

O Stimate maestre , premiul  "Horia Lovinescu', i nstituit de 
revista "Teatrul azi "  şi de Grupul de Societăţi Glob R şi care 
vi s-a acordat pentru întreaga dumneavoastră activitate, ne 
duce cu gîndu l  în pr imul  rînd la creaţi i le realizate în piesele 
lui  Lovinescu şi la perioada cînd el a fost director la "Nottara', 
teatru pe care îl sluj iţi şi astăzi .  Din această perspectivă, ce 
importanţă acordaţi acestui premiu? 
• Pentru mine acest premiu inseamnă foarte mult, afa 
după cum Horia Lovinescu a insemnat foarte mult in 
viaţa mea artistică. O adevărată cotitură. Am fost foarte 
bucuros că cineva fi-a adus totufl aminte, în nebunia 
asta pe care o trăim, de Horia Lovinescu, un mare 
d ramaturg, u nul din cel mal mari d ramaturgi pe care 1-a 
avut ţara. Ar fi fost nedrept să fie dat uitării. Spuneam că 
Horia Lovinescu a reprezentat un moment Important, 
poate cel mal Important în cariera mea artistică, fiindcă, 
în afară de faptul că am jucat în foarte multe piese ale lui 
- şase-şapte, cred - în perioada cit a fost director (vreo 
20 de ani)  am jucat şi alte multe roluri care au constituit 
trepte în viata mea artistică. După moartea lui ,  lucrurile 
s-au schimbat, şi  la " Nottara", şi  in viata mea ...  Momen
tul acela a rămas exceptional pentru mine, şi  vreau să 
m ultumesc încă o dată lui  Radu Dumitru şi revistei 
"Teatrul azi" pentru Ideea de a-1 readuce pe Horia 
Lovinescu în atentia tuturor. 
O Să ne ami ntim cîteva d in  succesele acelei perioade: 
Petru Rareş, Jocul  vietii fi a l  mortii în deşertul de 
cenuşă, Karamazovll ... 
• A scris, aş zice, Petru Rareş pentru "Nottara" şi, lm· 
pllclt, pentru mine. Imediat ce a venit la directie. Era 
printre putini i  dramaturgi • dacă nu singurul • care 
scriau pentru actori, pentru oamenii din teatrul lui ,  in 
primul rînd. Jocu l .  . .  , una d intre cele mal bune piese ale 
lui Lovinescu, a avut o vlată foarte lungă. Am luat '' 
premii cu ea. Un mare succes al teatrului, ca şi 
Karamazovi i ,  cu care am făcut o Impresie exceptlonală în 
turneul întreprins la Moscova şi  Leningrad. A mal fost fi  
Paradisul  sau alte piese, scrise pentru colegi al  mei,  
care şi-au găsit astfel roluri  excepţionale: Hossu şi  
Ioana Crăclunescu în Ult ima cursă, Repan şi  Gllda 
Marlnescu în Şi eu am fost în Arcadia . . . Apoi, Horia 
Lovinescu a fost un mare domn, un senior în l umea 
teatrului .  A ajutat foarte multi artişti, scriitori, care au 
debutat în teatrul lu i .  MI-amintesc că, la un moment dat, 
a deschis sala Studio numai şi  numai pentru dramaturgi! 
t ineri .  A ajutat ş i  foarte m ulti reg izori, a angajat multi ac
tori. Dan Mlcu şi  Alexandru Repan, de pildă, sînt 
produse ale lu i .  La fel Dana Dogaru, Horatlu Mălăele, 
Ştefan Radof, Varga, Hossu. După părerea mea, forurile 
care pot lua măsuri ar trebui să se gîndească să dea 
acestui teatru numele lu i  Horia Lovinescu, cel care 1-a 
dus într-un fel de glorie. Există, e adevărat, ş i  unii  care-I 
reproşează anumite piese, Citadela sfărîmată de pildă. 
MI  se pare o Impietate, pentru că aceasta rămîne o mare 
piesă, care nici nu minte fată de realitatea unei epoci. În 
orice caz, dincolo de orice discuti i ,  cred că numele lui 
merită să stea pe firma unul teatru pentru care a făcut 
atît de mult. 
O Într-un fel ,  această perioadă de g lorie a Teatru lu i  "No
ttara" a coincis şi cu g loria carierei dumneavoastră. Ce 
puteţi ,spu ne despre prezentul şi perspectivele teatrului  de 
care sînteţi atît de ataşat? 
• E o intrebare delicată. Venind la această întîlnire, mă 
gîndeam că înainte se făcea un repertoriu în functie de 
necesltătl le, de fortele teatrulu i ,  chiar şi de amplasarea 
lu i  pe bulevard. Nu se mal întîmplă aşa. Fiecare - şi mă 
gîndesc la actorii reprezentativ! - vine cu plesuta sub 
brat ş i  cu regizorul de mînă. Dacă 1-a găsit. Deschid o 
paranteză: d ucem o cumpl ită lipsă de regizori ;  şi noi, şi 
alte teatre. Repertoriul  e făcut la repezeală şi cam la 

n imereală. Nu se ftle in perspectivă cînd, cine, ce 
montează. 
O Să înjeleg că vă e dor de planificare? 
• Da. ln toate teatrele care se respectă există un pro
gram de perspectivă. Alei fi oriunde. Era Important si 
ftll, inainte cu o stagiune măcar, ce joci. Te pregătea!, 
citeai, te gîndea!. Chiar daci se mal schlmbau titlurile, 
existau totufl nlfte repere. Eu, de pildă, acum o l uni nu 
ftlam ce voi juca la "Nottara•, chiar in staglunea 
curentă. Am căutat de unul singur piese, pentru că acum 
Intervin fi alte probleme. Un actor la  virsta mea . . .  E mal 
greu ca acum 10-15 ani, cind puteai să-I distribui pe 
George Constantin cam in orice rol. Acum, la 60 de ani, 
e dificil si ataci un rol. Trebuie să-ti alegi cu grijă 

regizorul, să te gîndeşti de şapnt ori înainte de a actiona 
o dată. Asta se întîmplă şi  cu alti actori  foarte buni al 
teatrului nostru • Alexandru Repan, Dana Dogaru, 
Ştefan Iordache, care ne-a redevenit coleg. 
O Printre momentele i mportante - i mportante şi pentru 
teatrul românesc - din viaţa dumneavoastră pe scenă îmi 
vine acum în minte premiera Iona de Marin Sorescu în 
reg ia lu i  Andrei Şerban ,  la Teatrul M ic ,  unde era d i rector 
Radu Penciulescu .  A fost, dacă nu mă înşel ,  pr ima confrun
tare cu dur itatea cenzur i i .  Ce a reprezentat pentru 
dumneavoastră acel even iment şi de ce , la reven i rea lu i  
Andrei Şerban în ţară, nu s-a materia l izat o colaborare? 
Ştiu că aţi fost p ri ntre pr imi i  cu care a d iscutat. 
• Povestea cu Iona, Şerban şi  cenzura e l ungă. Pe 
vremea aceea And rei era foarte tînăr, Penclulescu era 
tînăr, eu la fel. Greutătlle n i  se păreau l ucruri obişnuite. 
E adevărat că am avut multe vlzlonărl, că spectacolul a 
fost oprit. Apoi l-am jucat de vreo douăzeci de ori. S-au 
dat şi nişte prem ii .  Nu ştiu dacă d in  pricină că s-a oprit 
sau fi indcă spectacolul  era foarte bun ... Cert e că nu s-a 
jucat atît cît am fi vrut noi. Poate de aceea ne-a rămas în 
minte ca un lucru deosebit. Andrei Şerban e de altă 
părere. Crede că Iona 1-a adus numai nenorociri, că a 



fost un punct negru In viata lui. In privinta colaborirll la 
Intoarcerea lu i  In tari, lucrurile s-au petrecut ata: mi-a 
spus ci ar vreâ foarte mult si lucreze cu mine, dar, 
Intrucit eu nu actlvez la National, e mal delicat. il 
Inteleg. Ştiu ce obligatii are fati de actorii Natlonalulul, 
multi foarte buni fi care, la rindul lor, trebuie distribuiti. 
Acum vreo luni mi-a ficut o alti propunere. Din picata, 
o plesi pe care eu deJa o repetam la Teatrul Levant al 
Valerlel Seclu. laritl o complicatie, nu Intru in 
aminunte. In continuare, am o propunere din partea 
Natlonalulul. Nu ttlu cit de valabili se va dovedi insi, 
fllndci, dupi ce am stat atita timp, acum se 
ingrimidesc prea multe. N-at vrea si-1 acuz pe Andrei 
Şerban, care are fi ata destule pe cap ca si-1 mal vini 
un reprot fi din partea lui George Constantin. 
O Dar cu Liviu Ciulel, iîngă care aţi făcut acel de neuitat 
Prospere? Sau cu Vlad Mugur? Cum de nu s-a intimplat in 
aceşti trei ani nici o reîntîlnire pe scenă? 
• Clulel vine rar in tari fi atunci nu ftle ce si facă mal 
Intii la Teatrul Bulandra. N u-l trbnette prin minte să se 
mal glndeasci si-1 I nvite fi pe George Constantin. E 
firesci Vlad M ug ur m-a Invitat la Odeon in perioada cind 
a fost director. MI-a oferit un rol, care nu m·a Interesat 
insi. Daci mal vine fi imi propune ceva care si ne Inter
eseze pe amindoi, voi lisa totul la o parte fi voi face u n  
spectacol cu Vlad, pe care 1 1  Iubesc foarte mult, c a  f i  pe 
ceilalti de altfel. 
O Tot istoriei teatrului ii aparţin şi alte spectacole an
tologice de care v-aţi legat numele. Mă gindesc la Tango 
de Mrozek, la Regele Lear in regia lui Radu Penciulescu, 
spectacole care au demonstrat deschiderea faţă de nou, 
de avangardă. Vă simţiţi la fel de ataşat de ideile noi din 
teatrul zilelor noastre? 

· 

• In primul  rind, trebuie să-ti multumesc că mă con
tunzi cu Istoria teatrului !  E fi un fel de tristeţe pentru 
mine, dar fi un fel de mindrie. Tristete, pentru că mă faci 
si mi simt bitrin. 1n al  doilea rind, vreau să-ti spun că 
eu nu ftlu bine ce se intîmpli cu mine in staglunea asta, 
cit despre restul ... Nu ttlu cine poate vorbi acum despre 
viitor, in situatia cumplită in  care se află azi artele, 
teatrul. Dar la ce. vi referiti, mal concret? 
O lată, am aici un număr al buletinului UNITER din care 
putem afla despre o mulţime de proiecte deosebite in 
teatrut românesc: Teatrul franco-român, Programul teatral 
române-britanic, Teatrul Aparte din cadrul lui Theatrum 
Mundi, pe lîngă alte iniţiative ale teatrelor din ţară ... 
• Spre ru,lnea mea, n-am fost la nici unul din aceste 
teatre. Trebuie să vă spun insi că, în opinia actorilor in 
genere, aceste lucruri sint numai ale UNITER-ulul. 
Problema merită o discutie separată, pentru că prlvefte 
nemultumirile m ultor oameni de teatru. 
O Revenim la atitudinea fermă, tranşantă, de care aţi dat 
dovadă întotdeauna prin interviuri curajoasa, prin reacţiile 
la vizionări. Chiar in decembrie '89 , cu puţin inaintea 
evenimentelor, intr-o atmosferă încinsă, aţi ripostat foarte 
violent cenzurii cu ocazia premierei cu Burghezul gen
tilom in regia lui Alexandru Dabija, aici, la "Nottara". V-aţi 
temut vreodată de consecinţe? 
• Nu e vorba de frică. Atu nci era un fel de excitaţie pe 
care o simţeam cu toţii. Eu am fost mal Implicat pentru 
că s-a intimplat să joc în spectacole cărora li s-a aplicat 
o cenzură s1ngeroasă. Apropo de Burghezul . . . .  A fost un 
spectacol-manifest, afa a fost gindit, &fa a fost jucat. 
Dovadă că, Imediat după revoluţie, n-a mal avut suc
cesul d inainte. Atunci,  insi, mi s-a intimplat un lucru 
deosebit. Am văzut cum sala sărea ca o minge. Nu mi-a 
fost dat pină atunci să văd afa ceva. Pe urmă, spec
tacolul s-a suspendat, pe motiv, pasămite, că George 
Constantin s-a îmbolnăvit, e pe moarte. Asta. fiindcă 
venise Tamara Dobrln fl·fl dăduse seama că spec
tacolul era un fel de bombă pusă sub scaunul cuiva. Pe 
urmă, dacă mă gindesc la ce-am trăit cu Tango, cu 
Paradisul, 14-15 vlzlonărl, cu opriri de spectacole ... Asta 
producea un fel de excltatle printre noi. Ne dădea curaj. 
Astăzi nu ftiU dac-am mal face afa ceva, pentru că eu, 

cel putin, sint foarte scirbit de ceea ce se numefte politi
ci fi regret ci o parte din colegii mei s-au angrenat foarte 
tare in acest tirim, uitind ci meseria asta a noastră e 
superbi, e dumnezeiesc de frumoasă . . .  S-o lafl pentru 
politici ml se pare trist, ca să nu spun un cuvint mal dur. 
O Maestre, dumneavoastră nu sînteţi numai un mare actor , 
sînteţi chiar o instituţie. Deşi vorbiţi cu modestie despre 
persoana dumneavoastră, aş vrea să vă intreb cum aţi 
folosit acest statut în favoarea teatrului românesc? 
• Te rog să nu-mi mal spui nici "maestre", nici "lnstl· 
tutle" ... Mi faci si mi simt bitrin fi umil it. Tratează-mă 
cum m-al tratat ani de zile, ca P.• un prieten, ca să putem 
vorbi omenette. Ce-am făcut? Iti răspund că n-am făcut 
nimic, pentru că n-am fost in stare să fac nimic in 
comparati• cu alţii. Af fi putut face mal m ult, dar am fost 
lenet fi nu m-am priceput. Poate dac·•• fi fost angrenat 
in mal multe lucruri alei, la "Nottara", am fi reuflt mal 
bine. Dar eu, in privinta asta, singur nu reufesc să fac 
nimic. O spun cu regret fi cu ruflne. 
O ln decembrie '89, prin teatrele noastre a bătut un vînt de 
entuziasm. A fost simţită şi o tendinţă de solidarizare de 
breaslă. Ce puteţi spune despre asta acum? 
• Cred că toti &fleptam o schimbare. Sigur, ea a venit, 
dar nu ala pe care o afteptam .  Poate n-am realizat că 
lucrurile duc in altă parte. Eu n-am ,fost in ultima vreme 
in străinătate, dar mi-aduc aminte de ce am văzut, acum 
10-15 ani, in Franţa fi in alte părtl. N-am real izat atunci, 
dar acum imi dau seama că, pentru a face bine meseria 
asta, ne trebuie ani, lnltlatlvă, oameni care să i se 
dedice cu totul. Nu e de ajuns să faci spectacole bune. 
Trebuie să găseftl fi oameni care să se priceapă să le 
vindă. Să ftle ce marfă vind, cum fi de ce. Apoi, ca să 
faci spectacole bune e nevoie de reg izori. Acum e un 
mare gol  la acest capitol. La noi ,  la "Nottara", din patru 
regizori au rămas doar Demblnskl fi Cornlfteanu. E 
foarte putin pentru o trupă de circa 50 de ac.torl.  Ne-am 
afteptat să apară piese reprezentative, să ne repezim la 
capodoperele clasicilor. Nu s-a intimplat afa. Eu, de trei 
ani,  n-am jucat nimic. Am rămas cu Burghezul ... Mal joc 
un rol mic in Nora. S-a intimplat ceva . . .  N u  numai cu 
mine. Glna Patrlchl, Sanda Toma, Cozorlcl, colegii mei de 
generatie, au aceleafl probleme. S-o numim fi noi 
perioadă de trecere. Dar ar cam trebui să ne afezăm să 
facem lucruri Importante. Teatrul românesc e, cum se 
ftle, unul dintre cele mal bune din Europa. Are forţe. Nu 
film să le descoperim. Uite, acum lucrez la teatrul lui 
Vaii  Seclu, "Levant". Descopăr că ea este un mare orga
nlzator, cu o putere de a răzbate uimitoare. Trece fi prin 
zid. Fac o propunere: ea ar putea fi chiar ministru al cui· 
turii! E u'-' om pregătit, file să vorbească, să-fi lprople 
oamenii. lfl cunoafte Interesele. Ştie să răzbată. Pentru 
piesa pe care o facem acum, Fecioara şi moartea, i·a 
intins o mină de ajutor Teatrul "Nottara". Şi bine a făcut. 
Teatrul "Levant" n-are sediu.  Unul  din directori i  de la 
"Nottara", Maxim Crlfan, pune mult suflet ca această 
premieră să lasă. Pe urmă, af vrea să mai putem scoate 
o piesă la Sala Studio de la "Nottara". E in două per
sonaje. Am Invitat-o P.e Irina Mazanitis, iar regizor este 
Mircea Cornlfteanu. In zăpăceala pe care o trăim va fi 
ca un balsam. La "Nottara" se mai pregăte,te o surpriză: 
Mălăele ca regizor fi Interpret in Puricele în ureche de 
Feydeau. E momentul să luăm taurul de coarne. Să-I 
dea Dumnezeu noroc lui Mălăele fi să aducă lumea la 
teatru. 
O Dar dumneavoastră înşivă ce vă uraţi? 
• Sănătate. 
O Veţi împlini în curînd 60 de ani. Vă aşteaptă o .. . sărbă
torire? 
• Vreau să sar neobservat peste această dată. Nu vreau 
balramurl,  fampanle. Nu e momentul .  MI-ar plăcea, 
insă, in 1996, dacă vom trăi, să putem ani versa cei 40 de 
ani de teatru. Eu fi promoţia mea. Chiar cu mare chef. 
Pe urmă ... cind vom Intra în 2000! 

martie 1993, 
--------------·DOINA PAPP 
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